文章编号:1006-9941(2014)04-0576-03

A Novel Energetic Material Hydrazinium 3,5-Dinitroamino-1,2,4-triazole: Synthesis and Properties

ZHOU Cheng, WANG Bo-zhou, HUO Huan, ZHOU Qun, YANG Wei, YE Zhi-hu

(Xi'an Modern Chemistry Research Institute, Xi'an 710065, China)

Abstract: A novel energetic material, hydrazinium 3,5-dinitroamino-1,2,4-triazole (HDNAT) was designed and synthesized for the first time via condensation, nitrification and hydrazinolysis reaction with a total yield of 63.69%. It's structure was characterized by ¹H NMR, ¹³C NMR, FT-IR and elemental analysis. In addition, some main properties of physico-chemistry and detonation for HDNAT were obtained by test or calculation. Results show that its density is 1.89 g \cdot cm⁻³, melting point 194–196 °C, friction sensitivity 92%, impact sensitivity 100%, H_{50} 26.8 cm, detonation velocity 9000 m \cdot s⁻¹(ρ =1.80 g \cdot cm⁻³) and detonation pressure 36.0 GPa calculated with VLM method.

Key words: organic chemistry; hydrazonium of 3,5-dinitroamine-1,2,4-triazole(HDNAT); synthesis; property

Document code: A

CLC number: TJ55; O62

DOI: 10.3969/j.issn.1006-9941.2014.04.027

1 Introduction

Triazole energetic compound is a kind of interesting nitrogen-rich energetic materials owing to their unique characteristics, such as high nitrogen content, high positive enthalpy and strong power, and are extensively applied to the field of energetic materials, such as insensitive high explosives, propellants and pyrotechnics^[1-2]. Recently, there are many information about triazole energetic compounds in the available literature, for example, 1,2,4-triazole^[3-11], 1,2,3-triazole^[12-16] and their derivatives. However, triazole ionic salts have been paid much more attention owing to higher density and energy, better thermal stability than those of non-ionic salts.

Hydrazinium 3,5-dinitroamino-1,2,4-triazole (HDNAT) is a new and unexplored triazole ionic salt compound (scheme 1) and exhibits excellent thermal stability (194–196 \mathbb{C}), high nitrogen content (57.01%), high density (1.89 g \cdot cm⁻³) and detonation velocity (9000 m \cdot s⁻¹ by 1.80 g \cdot cm⁻³). HDNAT can be applied to the field of propellants and gas-forming agents, especially propellants in order to increase burning rate.

Using nitroguanidine and formaldehyde as starting materials, HDNAT was firstly designed and synthesized by condensation, nitrification and hydrazinolysis reaction (Scheme 1), HDNAT and its intermediates were characterized by the means of NMR, IR and elemental analysis. The properties of physicochemistry and detonation for HDNAT were obtained by tests and calculation.

2 Experimental

2.1 Synthesis of bis(nitroguanidine) methane (1)

Nitroguanidine (10. 4 g, 0. 10mol), formaldehyde (4.0 mL, 0.05 mol) was added into 60.0 mL of 10% hydro-

chloric acid at room temperature and the mixture was heated for 1h at 70 °C. The solution was cooled to 20 °C, and the white precipitate was filtered to obtain 10.6 g solid with a yield of 96.4%. ¹H NMR (DMSO- d_6 , 500 MHz), δ : 8.1487 (s, 4H, 2NH₂), 4.5965 (s, 2H, 2NH), 3.3488 (s, 2H, CH₂); ¹³C NMR (DMSO- d_6 , 125 MHz), δ : 159.081, 72.858; IR (KBr, ν /cm⁻¹): 3420, 3330, 3253, 3118, 2988, 1661, 1596, 1520, 1295, 896; Anal. calcd for C₃H₈N₈O₄: C 16.36, H 3.64, N 50.91; found C 16.46, H 3.75, N 51.10.



Scheme 1 The synthetic route of HDNAT

2.2 Synthesis of 2,4-dinitroimino-1,5-dinitro-1,3,5-triazine (2)

Bis(nitroguanidine) methane (**1**) (5.0 g, 0.023 mol) was added in batches in nitric acid (24 mL, 100%) and Ac₂O (24 mL, 100%) at 0–5 °C, then the mixture was heated for 3 h at 20 °C. After 30 min the white precipitate was formed, which was removed by filtration, washed by dichloromethane to obtain 4.8 g solid with a yield of 71.2%, m.p.: 100–104 °C (dec.). ¹H NMR (DMSO-*d*₆, 500 MHz), δ : 12.7553 (s, H, NH), 6.2888 (s, 2H, CH₂); ¹³C NMR (DMSO-*d*₆, 125 MHz), δ : 148.557, 58.998; IR (KBr, $\nu/$ cm⁻¹): 3169, 3061, 2974, 1654, 1557, 1396, 1296, 899; Anal. calcd for C₃H₃N₉O₈: C 12.29, H 1.02, N 43.00; found C 12.52, H 1.32, N 43.21.

Received Date: 2013-11-01; Revised Date: 2014-01-09

Project Supported: Foundation Research Project of National Defence (
B0920110051)

Biography: ZHOU Cheng (1975-), male, vice professor, major in the synthesis of energetic materials. e-mail: zhoucn@163.com

2.3 Synthesis of HDNAT

2,4-Dinitroimino-1,5-dinitro-1,3,5-triazine (**2**) (4.0 g, 13.6 mmol) was dissolved in 40 mL water and hydrazine hydrate (1.8 mL, 27.2 mmol) was added dropwise. The mixture was heated for 30 min at 30 °C and the solution was cooled to 10 °C, and the white precipitate was filtered to obtain 2.8 g solid with a yield of 92.8%, m. p. : 194–196 °C (dec.). ¹H NMR (DMSO-*d*₆, 500 MHz), δ : 7.9228, 13.4263; ¹³C NMR (DMSO-*d*₆, 125 MHz), δ : 150.937; IR (KBr, ν/cm^{-1}): 3319, 3180, 1586, 1542, 1367, 1253, 983, 719; Anal. calcd for C₂ H₇ N₉ O₄: C 10.86, H 3.17, N 57.01; found C 11.09, H 3.26, N 57.37.

2.4 Properties of HDNAT

Table 1 is some properties of HDNAT. The properties of physico-chemistry and detonation for HDNAT, including the appearance, density, dissolubility and melting point were obtained by the tests. Its detonation properties, such as friction sensitivity, impact sensitivity, H_{so} and detonation velocity were obtained by national standard method, and detonation pressure was calculated by VLW method^[17].

Table 1 Properties of HDNAT

properties	results	test condition
appearance	white solid	eyeballing
density/g \cdot cm ⁻³	1.89	density bottle method
dissolubility	soluble in water, ethanol, DMF, DMSO	experiment
melting point/℃	194 ~196	melting point apparatus
friction sensitivity/%	92	GJB772A-1997, method 602.1
impact sensitivity/%	100	GJB772A-1997, method 601.1
H ₅₀ / cm	26.8	GJB772A-1997, method 601.2
detonation velocity $/m \cdot s^{-1}$	$9000(\rho = 1.80 \text{ g} \cdot \text{cm}^{-3})$	GJB772A-1997, method 702.1
detonation pressure /GPa	36.0	VLM method
		O

3 Result

Hydrazinium 3,5-dinitroamino-1,2,4-triazole(HDNAT), a novel triazole ionic salt compound, was synthesized for the first time with a total yield of 63.69% and high nitrogen content of 57.01%, a high density 1.89 g \cdot cm⁻³ and a high detonation velocity 9000 m \cdot s⁻¹ and a excellent thermal stability. However, HDNAT shows high sensitivity (friction sensitivity of 92%, impact sensitivity of 100% and H_{50} of 26.8 cm), and might be potentially useful as propellants.

References:

[1] LI Guan-qiong, LI Yu-chuan, MA Qiao-li, et al. Research progress in synthesis of nitrogen-rich zole-ring compounds by cycloaddition reaction [J]. *Chinese Journal of Organic Chemistry*, 2010,30(10):1431-1440.

- [2] LIU Xiao-jian, ZHANG Hui-juan, LIN Qiu-han, et al. Progress of study on the synthesis of azole energetic ionic compounds[J]. *Chinese Journal of Explosives & Propellant*, 2010, 33(1): 6–10.
- [3] Lee K, Storm C, Hiskey M, et al. An improved synthesis of 5-amino-3-nitro-1H-1,2,4-triazole (ANTA), a useful intermediate for the preparation of insensitive high explosives [J]. *Journal of Energetic Materials*, 1991, 9(5): 415-428.
- [4] WANG Xi-jie, JIA Si-yuan, WANG Bo-zhou, et al. Synthesis improvement of 5-amino-3-nitro-1,2,4- triazole (ANTA)[J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2006, 14 (6): 439–440.
- [5] ZHU Zhao-yang, CAO Yi-lin, SUN Zhong-xiang, et al. Investigation on synthesis and properties of 5, 5'-dinitro-3, 3'-azo-1hydro-1, 2, 4-triazole(DNAT)[J]. Journal of Solid Rocket Technology, 2008, 31(5): 501-503.
- [6] XIA Yun-xia, WANG Ping, SUN Jie, et al. Synthesis and properties of 4-amino-1, 2, 4-triazole picrate [J]. *Fine Chemicals*, 2008, 25(5): 445-448.
- [7] ZHANG Hai-hao, JIA Si-yuan, WANG Bo-zhou, et al. Synthesis and characterization of 3-amino (nitro) - 5-nitro-1, 2, 4-triazole derivatives[J]. Chinese Journal of Energetic Materials (Hanneng Cailiao), 2010, 18(1): 29–33.
- [8] HE Yun, FAN Gui-juan, ZHANG Guang-quan, et al. Review on synthesis and reactivity of 5-amino-3- nitro-1, 2, 4-trizole [J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2012, 20(6): 715–720.
- [9] ZHOU Qun, WANG Bo-zhou, JIA Si-yuan. New synthetic of 1methyl-3-amino-5-nitro-1,2,4-triazole [J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2012, 20(1): 26–29.
- [10] LI Lei, CHI Yu, ZHANG Yong, et al. Synthesis, characterization and crystal structure of 4,4'-bis-1,2,4-trizole[J]. Chinese Journal of Energetic Materials (Hanneng Cailiao), 2013, 21 (4): 429-433.
- XU Hai-feng, WANG Juan, LI Yong-qiang, et al. Synthesis of 2, 4,6-trinitro-3,5-diamino-N-(1,2,4-trizole-4)-aniline [J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2013, 21 (6): 721-725.
- [12] LUO Yi-fen, CHEN Xiao-fang, WANG Bo-zhou, et al. Synthesis, thermal performance and quantum chemistry study on 4-ni-tro-2-(1-nitro-1,2,4-triazole-3-yl)-1,2,3-triazole(DNDTz)[J].
 Chinese Journal of Explosives & Propellant, 2013, 36(4): 13–17.
- [13] HUO Huan, WANG Bo-zhou, ZHOU Cheng, et al. Synthesis and characterization of 4-amino-5-nitro-1,2,3 -triazole[J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2008, 16 (1): 49–52.
- [14] WANG Bo-zhou, LI Ji-zhen, HUO Huan, et al. Synthesis, characterization and thermal behaviors of 4-amino-5-nitro-1,2,3-triazole (ANTZ) and its derivatives[J]. Chin J Chem, 2010, 28: 781-784.
- [15] SHI Hong-gang, LI Sheng-hua, LI Yu-chuan, et al. Synthesis of l-amino-1,2,3-triazole[J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2008, 16(6): 676–678.
- [16] LI LIN, YE Zhi-wen, Lü Chun-xu. Synthesis and characterization of 1-amino-3-methyl-1,2,3-triazolium nitrate[J]. Chinese Journal of Energetic Materials(Hanneng Cailiao), 2012, 20(1): 9– 12.
- [17] WU Xiong, LONG Xin-Ping, HE Bi, et al. The VLW equation of state for detonation products [J]. Science in China, 2008, 38 (12): 1129-1131.

3.5-二硝氨基-1.2.4-三唑肼盐的合成及性能

3,5-_____ (明 氨 基 -1,2,4-二 唑 册 盐 的 合 成 及 住 能
周 诚, 王伯周,霍 欢,周 群,杨 威, 叶志虎
(西安近代化学研究所, 陕西 西安 710065)
摘 要: 以硝基胍和甲醛为原料,经缩合反应、硝化反应和肼解反应得到总收率为 63,69% 的 3,5-二硝氨基-1,2,4-三唑肼盐 (HDNAT),并对其进行了表征了结构。测试了 HDNAT 的部分物化、爆轰性能。结果为:密度 1.89 g·cm⁻³,熔点 194~196 ℃, 摩擦感度 92%,撞击感度 100%,H₅₀ 26.8 cm,爆速 9000 m・s⁻¹(ρ=1.80 g・cm⁻³).采用 VLM method 计算其爆压为 36.0 GPa。 关键词: 有机化学; 3,5-二硝氨基-1,2,4-三唑肼盐; 合成; 性能 中图分类号: TJ55; O62 文献标识码:A

DOI: 10.3969/j.issn.1006-9941.2014.04.027

※读者・作者・编者 ※ ******

2014 年含能材料与钝感弹药技术研讨会征文通知(第一轮)

NNY

由中国工程物理研究院、北京理工大学、中国兵工学会爆炸与安全技术专业委员会联合主办,中国工程物理研究院化工 材料研究所、北京理工大学爆炸科学与技术国家重点实验室联合承办的"2014年含能材料与钝感弹药技术研讨会"将于2014 年11月在海南三亚召开。

一、征文范围:(1)含能材料及钝感弹药发展趋势与前沿:(2)新型单质炸药的理论设计、合成、改性与绿色制备技术; (3)高能混合炸药的配方设计、制备工艺与应用技术;(4)烟火剂、推进剂及火工品新技术;(5)含能材料理化、爆轰与安全 性能的表征和测试方法:(6) 鈍感弹药设计与数值仿真技术:(7) 鈍感弹药的规范与标准以及相关的试验与评估技术:(8) 含能材料与钝感弹药的安全循环利用技术;(9)其他相关理论、技术及其应用。

二、截稿日期: 2014 年 09 月 30 日

三、本次研讨会将通过专家委员会评选出优秀论文并予以奖励。投稿文章将择优推荐到《兵工学报》、《含能材料》和《安 全与环境学报》等 EI 收录或核心期刊发表。

四、缴纳会议注册费

能材

	会前缴纳(2014年10月15日前)	2014年10月15日后或会上缴纳
一般代表	1600	1800
学生代表	1000	1200

收款单位:中国工程物理研究院化工材料研究所;

开户银行:工行四川省绵阳市科学城支行;

账 号: 2308 4151 0902 4902 490

五、会议秘书处及联系方式:会议秘书处设在中国工程物理研究院化工材料研究所。

联系人:张琪 0816-2485362 13035675727 张翠娟 0816-2490810 18181766701 传真: 0816-2495856 电子邮箱: wxwzyj2013@163.com 通信地址:四川省绵阳市 919 信箱 308 分箱,621900

六、其他事宜:请关注大会组委会信息发布网站:www.energetic-materials.org.cn("含能材料"期刊网站)

www.caep.cn(中国工程物理研究院门户网站)

"含能材料与钝感弹药技术研讨会"组委会

2014年4月15日